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خبرنگار

گفت و گو

 وزیر نیرو در گفت و گو با »ایران« تأکید کرد:
 مسیر کنونی تولید و مصرف برق قابل تداوم نیست

معمولاً روزنامه نگاران مصاحبه  راه و کـــژراهــه  بـــرق
خود را با سؤالات آسان شروع 

می کنند و سپس سؤالات 
چالشی را می پرسند. اما من 

می خواهم برعکس عمل کنم 
و یک سؤال مهم که در میان 

مردم و کسبه و فعالان اقتصادی 
ح کنم؛  هم پرتکرار شده مطر

اینکه شرایط خاموشی ها و 
قطع منظم و نامنظم برق تا کجا 

ادامه خواهد داشت؟
مـــن هم به عنـــوان یکی از افـــراد این 
جامعـــه با این مـــوارد مواجه هســـتم 
و ایـــن امـــر موضوع جدیدی نیســـت 
زیـــرا از زمانـــی کـــه یـــادم می آیـــد بـــا 
ایـــن مشـــکل مواجه بوده ایـــم. علت 
ایـــن اســـت که بـــا یـــک تفکـــر قابل 
نقـــد در حـــال ادامه دادن هســـتیم. 
در حالی کـــه از حـــدود ۷۰۰۰ مگاوات 
ســـرمایه گذاری در حوزه تولید برق در 
سال ۵۷ آغاز کردیم و در حال حاضر 
به ۹۵ هزار مگاوات رســـیده ایم، هنوز 

این پدیده وجـــود دارد.
بـــر اســـاس آمـــار اطلاعـــات توانیر و 
مرکـــز آمـــار ایـــران در ســـال ۱۳۵۷ 
نیـــروگاه  ۷ هـــزار مـــگاوات  حـــدود 
وجـــود داشـــت. در حالـــی کـــه امروز 
که جمعیت کشـــور 2/۵ برابر بیشـــتر 
شـــده و ۹۵ هـــزار مـــگاوات نیـــروگاه 
داریـــم امـــا هنـــوز بـــا کســـری بـــرق 
مواجه هســـتیم. این امر بـــه آن معنا 
اســـت که با وجود اینکه تولید رشـــد 
می کنـــد امـــا ســـرعت رشـــد مصرف 
بیشـــتر بـــوده و ایـــن میـــزان تولید، 
پاســـخگوی مصـــرف نیســـت. نتیجه 
ایـــن بـــازار ایـــن شـــد کـــه در حـــوزه 

فنـــاوری بـــرق خیلـــی رشـــد کنیم.
من به عنوان کارشـــناس نه به عنوان 
وزیـــر، تصـــور می کنـــم کـــه ایـــن راه، 
مســـیر خیلی درســـتی نیســـت زیرا تا 
زمانی کـــه قیمت برق خیلـــی کمتر از 
قیمت جهانی باشـــد، آسیب فراوانی 
به صنایع و کســـب و کارهای انرژی بر 
کشـــور مـــا وارد خواهد شـــد. به طور 
مثال چرا ماینرها در حال حاضر وارد 
کشـــور ما شـــده و روزانه حجم بالایی 
از بـــرق صـــرف اســـتخراج کریپتوها 
توســـعه  معتقـــدم  مـــن  می شـــود. 
اقتصـــادی بایـــد بـــر مبنـــای مزیت ها 
باشـــد. انـــرژی نیـــز می توانـــد یکی از 
مزیت های کشـــور ما محســـوب شود 

امـــا چقدر؟

 در مورد ماینرها... برخی 
دیدگاه های کارشناسی هست 

که معتقدند اگر ۲۴ ساعت 
برق کارخانه یا محل زندگی یا 

هر جای دیگری را تحت نظر 
بگیریم، ماینرها قابل شناسایی 

هستند زیرا مصرف برق 
خیلی بالایی دارند. بنابراین 

می توانیم با افرادی که این کار را 
انجام می دهند، برخورد کنیم. 

خب چرا اجازه دادیم به این 
نقطه برسند و از فعالیت آنها 

جلوگیری نکردیم؟
از زمان ورودم بـــه وزارت نیرو تاکنون 
موفـــق بـــه کشـــف 2۴۸ هـــزار ماینر 
شـــده ایم. متأســـفانه هنوز ماینینگ 
غیرمجـــاز جرم انگاری نشـــده و افراد 
متخلـــف صرفـــاً جریمـــه می شـــوند. 
میـــزان جرایم هم به اندازه ای اســـت 
که با ماینینـــگ دوباره قابـــل جبران 

. ست ا

 سال قبل پیش بینی شده 
بود که امسال میزان مصرف 

افزایش خواهد داشت و 
فاصله  تولید از مصرف نیز 
بیشتر می شود. چرا اقدام 

پیشگیرانه ای از این کسری 
صورت نگرفت؟ بخش 

خصوصی اظهار می کند 
می تواند این مشکل را ظرف دو 
سه سال حل کند اما می گویند 

دولت اجازه ورود نمی دهد! این 
درست است؟

در حال حاضر سیاســـت ما در وزارت 
نیـــرو بـــر اســـاس اعلام هـــا و مصوبه 
هیـــأت وزیـــران بر ایـــن اســـت که از 
بخـــش خصوصی دعوت بـــه همکاری 
کرده ایم. علاوه بـــر آن اقداماتی برای 
جذاب کردن محیط کســـب و کار نیز 
صـــورت گرفته اســـت، به طـــوری که 
برای کســـانی که در حـــوزه انرژی های 
تجدیدپذیـــر ســـرمایه گذاری کننـــد، 
اجـــازه صـــادرات بـــرق و خودمصرفی 
صادر می شـــود زیـــرا ایـــن نیروگاه ها 
سوختی از کشـــور دریافت نمی کنند. 
اما اگر قرار باشـــد نیروگاهی ساخته و 
ســـوخت ارزان از دولت دریافت کند، 
برای صادرات بایـــد مقررات جدیدی 
وضع کنیم. از ســـوی دیگـــر می تواند 
بـــرق تولیـــدی از این نیروگاه هـــا را در 
بـــورس ســـبز یا بـــازار آزاد بـــه فروش 

برساند.
با توجـــه به اینکه شـــرایط مناســـبی 
بـــرای حضـــور بخـــش خصوصـــی در 
حوزه برق درنظـــر گرفته ایم، در حال 
حاضـــر ۷۸ هـــزار مـــگاوات متقاضی 
برای اخـــذ امتیاز احداث نیـــروگاه در 
کشـــور وجود دارد و تاکنـــون ۳۸ هزار 

مـــگاوات پروانه صـــادر کرده ایم.
همچنیـــن دولـــت احـــداث نیـــروگاه 
تجدیدپذیـــر را تـــا ۳۰ هـــزار مـــگاوات 
در برنامه هـــای خـــود قـــرار داده کـــه 
همیـــن امســـال فکر می کنـــم حدود 
۷ هـــزار مـــگاوات آن محقـــق خواهد 
شـــد زیـــرا بایـــد ایـــن حـــوزه تأمیـــن 
مالـــی و مقدمـــات آن فراهم می شـــد 
کـــه ایـــن اقدامـــات زمانبر بـــوده و به 
ایـــن ســـادگی ها امکان پذیر نیســـت. 
خوشـــبختانه بســـیاری از ایـــن موارد 
درحال حاضر برطرف شـــده اســـت. 
بـــه طـــوری کـــه هم اکنون حـــدود ۴۰ 
درصد نسبت به ســـال گذشته انرژی 
تجدیدپذیر بیشـــتری تولید می کنیم. 
تصور می کنـــم طی دو مـــاه آینده این 
عدد تـــا 2۰۰۰ مگاوات اضافـــه خواهد 
شد و تا پایان ســـال ما به برنامه ۷۰۰۰ 

مگاواتـــی خواهیم رســـید.

 به غیر از این موارد چه امتیاز 
دیگری به آنها می دهید؟ چون 

موانع مختلفی پیش روی 
احداث کنندگان انرژی های 

تجدیدپذیر وجود دارد.
مـــا کمـــک کرده ایـــم افـــراد بتواننـــد 
بـــه منابـــع صنـــدوق توســـعه ملی به 
راحتی دسترســـی پیدا کنند و شرایط 
را برای دریافـــت وام فراهم کرده ایم. 
امـــا یـــک مانـــع وجـــود دارد؛ اینکه از 
آنها وثیقه های ســـنگین درخواســـت 
می کننـــد. در کشـــورهای دیگر، خود 
پـــروژه را بـــه عنـــوان وثیقـــه انتخاب 
می کننـــد امـــا متأســـفانه در ایـــران 
چنیـــن نیســـت. از همیـــن رو مـــا در 
وزارت نیرو در تلاشـــیم تا این مشکل 
برطرف شـــود. من تصـــور می کنم در 
ایـــن حـــوزه گام های خوبی برداشـــته 
شـــده اســـت، به طوری کـــه در حال 
حاضـــر نزدیـــک بـــه دو تـــا ســـه هزار 
مـــگاوات نیـــروگاه در دســـت احداث 

داریم.
علاوه بـــر آن اعـــلام کرده ایـــم مردم 
می تواننـــد با تســـهیلاتی کـــه در نظر 
گرفته ایـــم بـــرای منـــزل خـــود پنـــل 
خورشـــیدی دریافت کرده و در پشت 

بام هـــای خـــود نصـــب کنند.

یکی دیگر از اقدامـــات وزارت نیرو در 
خصوص افزایش توان، دســـتگاه های 
ذخیره ســـاز اســـت، به طـــوری که در 
حال حاضر در کشـــور هـــزار مگاوات 
نیروگاه ذخیره انـــرژی داریم و تلاش 
می کنیم ذخیره ســـازهای دیگر مانند 
باتری هـــای لیتیومـــی را نیـــز بـــه آنها 

کنیم. اضافه 

چرا این همه هزینه می کنیم 
برای تعمیر و نگهداری 

نیروگاه های حرارتی ولی 
بخشی از آن را به نیروگاه های 
تجدیدپذیر تزریق نمی کنیم؟

نیروگاه هـــای تجدیدپذیـــر می توانـــد 
حدی از نیـــاز ما را تأمیـــن کند. مثلاً 
نیروگاه های خورشـــیدی در بـــار پایه 
اســـتفاده می شـــوند اما در بار شـــب 
بایـــد جبـــران و جایگزیـــن شـــوند. 
نیروگاه هـــای بادی نیز ممکن اســـت 
در ســـاعاتی از شـــبانه روز وزش بـــاد 
وجود داشـــته باشـــد اما در ســـاعاتی  
نـــه. از همیـــن رو مـــا در الگویـــی که 
برای توســـعه صنعت برق در دســـتور 

کار خـــود قـــرار داده ایـــم همـــه ایـــن 
مـــوارد را پیش بینی کرده ایـــم اما این 

اقدامـــات زمانبر هســـتند.

 تا کی این ناترازی ها و قطعی 
برق ادامه دارد؟

در دولت های گذشـــته همه تلاش ها 
صـــورت گرفتـــه تا همـــه ظرفیت های 
توســـعه بـــرق کشـــور بهبـــود یابـــد. 
میـــزان زیـــادی نیـــروگاه ســـاخته ایم 
امـــا متأســـفانه چون مصرف بیشـــتر 
شـــده و ما نتوانســـتیم از آن ســـبقت 
بگیریـــم، مصـــرف از تولیـــد بیشـــتر 
است. از ســـوی دیگر فراموش نکنید 
مـــن زمانی کـــه پشـــت ایـــن صندلی 
نشســـتم، حـــدود 2۰ هـــزار مـــگاوات 
کســـری وجـــود داشـــت. ایـــن میزان 
بـــرق معـــادل مصـــرف چنـــد کشـــور 

. ست ا
خوشـــبختانه بـــا اقدامـــات لازم برای 
تولید انرژی حداکثـــر در نیروگاه های 
بـــرق آبی بـــرای پیک تابســـتان ۱۴۰۴ 
منابـــع  برنامه ریـــزی  بـــا  متناســـب 
آب انجـــام شـــده در ســـدهای دارای 

نیـــروگاه بـــرق آبـــی، بویـــژه حوضـــه 
ســـدهای زنجیـــره ای کارون بـــزرگ و 
همچنین ذخیره ســـازی آب در سدها 
و حداقل تولیـــد در ماه های غیر پیک 
)متناســـب با نیاز آبی پایین دست(، 
انتظـــار مـــی رود بـــا لحـــاظ افزایـــش 
راندمـــان نیروگاه هـــا، بـــا بهره برداری 
همچنیـــن  و  ن  ا تـــو کثـــر  ا حد ر  د
تنظیـــم آب و حتی الامـــکان تولید در 
زمان های پیک شـــبکه بـــرق، در دوره 
اوج بار مصرف تابســـتان ســـال جاری 
حداقـــل بـــه میزان تابســـتان ســـال 

گذشـــته انرژی تولید شـــود.

درباره ۱۴ مگاپروژه ای که وزارت 
نیرو تعریف کرده، توضیحاتی 

می دهید؟
ایـــن پروژه هـــای بزرگـــی کـــه تعریف 
شـــده، بجـــز دو مـــورد که مربـــوط به 
اقدامـــات اقتصـــادی همچون جذب 
ســـرمایه و جـــذب تأمین تســـهیلات 
مالـــی اســـت، ســـایر مـــوارد ۱2 اقدام 
فنی اســـت کـــه تاکنون حـــدود ۶2۰۰ 
مـــگاوات ظرفیـــت تولید برق کشـــور 

را تقریبـــاً بهبود داده و تا پایان ســـال 
بهتر هـــم خواهـــد کرد.

یکـــی از پروژه هـــای بـــزرگ مـــا تعمیر 
نیـــروگاه بـــود کـــه بـــا مشـــکل تأمین 
ســـوخت در فصـــل زمســـتان مواجه 
شـــدیم چون در نیمه شـــمالی کشور 
ســـوخت به ما تحویل داده نمی شـــد 
و تنهـــا در نیمـــه جنوبـــی ســـوخت 
دریافـــت می کردیـــم. بنابرایـــن مـــا 
نیمـــه  نیروگاه هـــای  نمی توانســـتیم 
جنوبـــی را تعمیـــر کنیم زیـــرا باید در 
ایـــن نیروگاه ها بـــرق را تولیـــد کرده و 
به بخش های شـــمالی کشـــور انتقال 

می دادیـــم.
از ســـوی دیگـــر نیروگاه هـــای شـــمال 
کشور را نیز نمی توانســـتیم وارد روند 
تعمیـــر کنیم زیرا احتمال داشـــت در 
این بخش ســـوخت دریافـــت کنیم و 
تحویل ســـوخت بخش جنوبی کشور 
متوقف شـــود. بنابرایـــن در تعمیرات 
نیروگاه هـــا وقفـــه ایجاد شـــد و دیرتر 
وارد رونـــد تعمیر شـــد از همین رو در 
حـــال حاضر مراحـــل پایانـــی این کار 
در حال ســـپری شـــدن اســـت. اما با 
توجه بـــه گرمـــای هـــوای زود هنگام 
در اردیبهشـــت مـــاه میـــزان مصـــرف 
افزایش یافـــت و حجم تولید به علت 
در تعمیـــرات بودن برخـــی نیروگاه ها 
کاهـــش یافته بـــود، به ایـــن دلیل در 
ایـــن ماه مشـــترکان، خاموشـــی های 

منظم را تجربـــه کردند.

  با توجه به صحبت های 
مختلفی که در مورد پایان 

ناترازی در کشور شده است، 
بفرمایید نظر شما در این مورد 

چیست؟
من فکـــر می کنم اگر شـــرایط اقلیمی 
ما تغییـــر چندانی نکنـــد، برنامه های 
ما مطابـــق پیش بینی حرکـــت کند و 
نیـــاز مالی کـــه درخواســـت کرده ایم 
بموقع تأمین شـــود، برای سال آینده 
ناتـــرازی و قطعـــی بـــرق بـــه حداقل 
برســـد. این نیـــاز مالی و اعتبـــارات را 
بـــه صـــورت وام درخواســـت کرده ایم 
و برنامـــه داریـــم از محـــل ســـوخت 
بـــه  وش  فـــر شـــده،  صرفه جویـــی 

صنعـــت و یا تأمیـــن برق کشـــورهای 
همســـایه به عنـــوان صـــادرات آنها را 

بازگردانیم.

 صادرات برق هم داریم؟
در حال حاضـــر در این حوزه بیشـــتر 
از  کـــه  طـــوری  بـــه  داریـــم  واردات 
کشـــورهایی همچون ترکمنســـتان و 
ارمنســـتان بـــرق وارد می کنیـــم و در 
حال رایزنـــی با جمهـــوری آذربایجان 
هســـتیم تـــا بتوانیـــم از آنهـــا نیز برق 
دریافت کنیـــم. در خصوص صادرات 
بایـــد بگویـــم مقـــدار خیلـــی کمی در 
بعضـــی ســـاعت ها مثـــلاً نیمه شـــب 
با برق مـــازاد مواجه هســـتیم و برای 
اینکه بتوانیـــم هزینه واردات را تأمین 
کنیم اقـــدام به فروش برق به ســـایر 
کشـــورها می کنیـــم. البتـــه ایـــن بـــه 
شـــرطی اســـت که آنهـــا نیاز داشـــته 
باشـــند. در اغلب مـــوارد آنهـــا نیز در 
آن زمان ها نیـــاز به برق نداشـــته و از 
ما بـــرق نمی خرند. اما در اوج مصرف 

مطلقـــاً مـــا ایـــن کار را نمی کنیم.

 سرمایه گذاری در صنعت برق 
به مانعی سخت خورده است. 

چالش های اصلی شما در 
جذب سرمایه برای تولید برق 

چیست؟
طبیعی اســـت کـــه بخـــش خصوصی 
تـــلاش  و  د  نمی پســـند ا  ر یســـک  ر
دارای  کـــه  حـــوزه ای  بـــه  می کنـــد 
ریسک است، وارد نشـــود. اما ما باید 
بپذیریـــم که هرچه ریســـک بیشـــتر 
می شـــود منفعـــت آن نیـــز افزایـــش 
می یابـــد. در حـــال حاضر متأســـفانه 
بازارهـــای مـــوازی کاذبی وجـــود دارد 
کـــه ســـودهای بی دردســـری را بـــرای 
ســـرمایه گذاران بـــه همـــراه دارد. از 
همیـــن رو اغلـــب ایـــن افـــراد تمایل 
دارند وارد آن بازارها شوند و بازارهای 
اصلی که نیاز به ســـرمایه دارد، بدون 

ســـرمایه گذار باقـــی می مانـــد.
ما در حال تلاش هستیم تا جذابیت 
و  داده  افزایـــش  را  ســـرمایه گذاری 
ریســـک های آن را مدیریـــت کنیـــم. 
بـــرای اینکه بازار ســـرمایه گذاری برق 
ریســـک کمتری را تجربه کند، تلاش 
کرده ایـــم همـــه اقدامـــات مربوط به 
ســـرمایه گذاری را قانونـــی کنیـــم بـــه 
طوری که در این راســـتا مصوبه هیأت 
وزیـــران را دریافت کرده ایـــم تا تغییر 
وزیر مشـــکلی بـــرای ســـرمایه گذاران 

ایجـــاد نکند.

 در دولت قبلی اولویت قطعی 
برق با صنایع و کسب وکارها 

بود. این دولت به سمت بخش 
خانگی آمده؛ چرا این رویکرد 

خ داده است؟ ر
مـــا اولویت را به این شـــدت که شـــما 
گفتید تعیین نکرده ایم. اولاً بخشـــی 
از آن به اســـتانداران واگذار شـــده که 
اســـتانداران تشـــخیص بدهند چقدر 
قطعی برق داشته باشـــیم زیرا در هر 
اســـتان بخش کشـــاورزی وجود دارد 
که با توجـــه به اینکـــه در حال حاضر 
فصل کشاورزی اســـت، ما باید تلاش 
کنیـــم بـــه انـــدازه پروانـــه بـــه بخش 
کشاورزی برق دهیم. بنابراین مطلقاً 
قطـــع بـــرق کشـــاورزی در اولویـــت 
نیســـت. برخـــی از کارگاه های صنعتی 
در محله هـــا وجود دارد کـــه برق آنها 
در منبع تغذیه آنهـــا با بخش خانگی 
یکی است. بنابراین از الگوی خانگی 
بـــرای آنها پیـــروی می شـــود. در حال 
حاضـــر صنایـــع در اولویـــت قطعـــی 
نیســـتند و دولت تلاش می کند برق 
ایـــن بخـــش را تأمین کند. از ســـوی 
دیگر برخی از صنایع بر اســـاس ماده 
۴ قانون مانع زدایی از توســـعه صنعت 

برق باید خوداتکا شـــوند.

علاوه بر برق، مشکلاتی نیز در 
حوزه آب وجود دارد. از جمله 

اینکه بازچرخانی آب یکی از 
ابزارهای نجات بخش برای 

مدیریت بحران آبی است. چرا 
هنوز استفاده از پساب جایگزین 

آب متعارف نشده است؟
بازچرخانـــی آب از جملـــه اقداماتـــی 
اســـت کـــه هـــم در قانـــون و هـــم در 
برنامـــه وزارت نیرو به آن تأکید شـــده 
اســـت و ایـــن امـــر جـــزو برنامه های 
ماســـت. امـــا ایـــن کار نیـــز نیازمنـــد 
از همیـــن  ســـرمایه گذاری اســـت و 
جـــا اعـــلام می کنـــم ســـرمایه گذاران 
و صنایعی که حاضر هســـتند پســـاب 
دریافـــت کنند در اولویـــت  کارهای ما 
قـــرار دارنـــد. در حـــال حاضـــر خیلی 
امـــا  می شـــود  اســـتفاده  پســـاب  از 
۱۰۰ درصـــد آن مـــورد اســـتفاده قـــرار 
نمی گیرد زیرا برای شـــرب و کشاورزی 
اصـــلاً  کاربـــردی نـــدارد و آن را تنها در 
اختیـــار صنایع، فضای ســـبز، محیط 

زیســـت و... قـــرار می دهیـــم.

عبـــاس علی آبادی، وزیـــر نیرو، پیشـــینه فعالیـــت در یکی از 
مهم ترین ارکان طراحی و تولیـــد تجهیزات صنعت نیروگاهی 
یعنی »مپنـــا« را دارد. علی آبادی دانش آموخته کارشناســـی و 
کارشناسی ارشـــد مهندســـی مکانیک با گرایش تبدیل انرژی 
از دانشـــگاه صنعتی شریف و دانشـــگاه تهران و درجه دکترای 
مهندســـی مکانیک از دانشـــگاه خواجه نصیرالدین طوســـی 

بـــا گرایش کنترل بوده  اســـت. 
از جملـــه برنامه هـــای او حیـــن تصـــدی معاونـــت امـــور برق 
وزارت نیـــرو، اســـتفاده از نیروگاه هـــای تجدیدپذیـــر، واقعی 
کـــردن قیمت بـــرق و تکمیـــل نیروگاه هـــای نیمه تمـــام بود. 
او در مقـــام معاونـــت نیـــرو، اعلام کـــرده بود بـــه دلیل عدم 
مشـــارکت بخش خصوصی ایران در ســـاخت نیروگاه، دولت 

در امر ســـاخت نیـــروگاه فعال خواهد شـــد.
علی آبـــادی، هفته گذشـــته با حضـــور در مؤسســـه فرهنگی 
مطبوعاتی »ایـــران« از نزدیک با فرآیند تهیـــه و تولید روزنامه 
آشـــنا شـــد و از بخش هـــای مختلـــف مؤسســـه بازدیـــد کرد؛ 
هرچنـــد  به یک ســـؤال پرتکـــرار هم کـــه اکثر خبرنـــگاران ما 
مبنـــی بر این کـــه خاموشـــی ها کی تمام می شـــود؟ ، پاســـخ 

می داد. این ســـؤال احتمالاً پرســـش خیلی از مردمی باشـــد 
که ایـــن روزها با مشـــکل کمبود بـــرق و بحران خاموشـــی ها 
روبـــه رو هســـتند که مختـــص بخـــش خانگی هم نیســـت و 
بســـیاری از کســـب و کارهـــای ریـــز و درشـــت و کارخانه های 

کوچـــک و بـــزرگ را درگیر کرده اســـت. 
وزیر نیرو کـــه البته قصدی هـــم برای مصاحبه نداشـــت؛ اما 
در نهایـــت زمانـــی را اختصاص و به ســـوالاتمان پاســـخ داد و 
تلاش کرد ابهام هـــای موجود در زمینه خاموشـــی ها و تولید 

برق را پاســـخ دهد. 
او معتقد اســـت که »مســـیر کنونی« که در حوزه برق در حال 
پیمودن هســـتیم، »قابل تداوم« نیســـت و باید »تغییر کند«. 
می گوید که »ســـرعت رشـــد مصرف بســـیار بیشـــتر از رشـــد 
تولید شـــده« و به همیـــن دلیل »میـــزان تولیـــد فعلی برق، 

برای مصـــرف کنونی کافی نیســـت.«
آقـــای علی آبـــادی یـــادآوری می کنـــد کـــه »زمانـــی کـــه روی 
صندلـــی وزارت نیـــرو نشســـته؛ کشـــور بـــا کمبـــود ۲0 هـــزار 
مـــگاوات بـــرق روبه رو بـــوده« یعنی عـــددی معـــادل مصرف 
چنـــد کشـــور! او همچنین وعـــده می دهد که »اگـــر همه چیز 

به خوبـــی پیش بـــرود...« بـــرای ســـال آینـــده، »قطعی برق 
کاهـــش پیدا کند«. حالا چگونه قرار اســـت این اتفاق بیفتد؟ 
»شرایط اقلیمی مســـاعدتر شود، درخواست های مالی وزارت 

نیـــرو محقق شـــود و برنامه هـــا بموقع اجرا شـــوند«.
گفت و گـــو با وزیـــر نیـــرو که بـــه اتمـــام می رســـد، او دقایقی 
همچنـــان صحبـــت می کنـــد و از ایـــن می گویـــد که شـــرایط 
قیمت گـــذاری بـــرق بایـــد تغییـــر کنـــد و بـــا شـــرایط کنونی 
نمی تـــوان بـــه اصلاح ایـــن وضعیت امیـــدوار باشـــیم. به هر 
حال، ما در آســـتانه تابســـتانی داغ هســـتیم و این گفت و گو 

نیز به مســـأله بـــرق و کمبـــود آن می پـــردازد. 
شایعاتی شـــده بود که در تابســـتان وضعیت وخیم تر خواهد 
بـــود اما آقای علی آبـــادی می گوید که برنامه هایی در دســـت 
اجرا هســـت که پـــس از اتمام تعمیـــر و نگهـــداری نیروگاه ها 
و بازگشـــت آنهـــا به چرخـــه تولیـــد، از بحران عبـــور کنیم. او 
در نهایـــت از ما می پرســـد: »فکـــر می کنید چرا آنقـــدر ماینر 
در ایـــران فعالیـــت دارد؟ چون برق ارزان اســـت و نســـبت به 
قیمـــت جهانـــی قیمت پایین تری دارد. این درســـت نیســـت 

و باید اصلاح شـــود.«
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گفت و گو

یکی از 
پروژه های 

بزرگ ما تعمیر 
نیروگاه بود 

که با مشکل 
تأمین سوخت 

در فصل 
زمستان مواجه 
شدیم چون در 

نیمه شمالی 
کشور سوخت 

به ما تحویل 
داده نمی شد 

و تنها در 
نیمه جنوبی 

سوخت 
دریافت 

می کردیم. 
بنابراین ما 

نمی توانستیم 
نیروگاه های 

نیمه جنوبی 
را تعمیر کنیم 

زیرا باید در این 
نیروگاه ها برق 

را تولید کرده و 
به بخش های 

شمالی 
کشور انتقال 

می دادیم

از سوی دیگر 
نیروگاه های 

شمال 
کشور را نیز 

نمی توانستیم 
وارد روند 

تعمیر کنیم 
زیرا احتمال 

داشت در این 
بخش سوخت 

دریافت کنیم 
و تحویل 
سوخت 

بخش جنوبی 
کشور متوقف 
شود. بنابراین 

در تعمیرات 
نیروگاه ها 

وقفه ایجاد 
شد و دیرتر 

وارد روند 
تعمیر شد. از 

همین رو در 
حال حاضر 

مراحل پایانی 
این کار در 

حال سپری 
شدن است

در حالی که 
امروز جمعیت 

کشور 2/5 
برابر بیشتر 

شده و 95 
هزار مگاوات 

نیروگاه داریم 
اما هنوز 

با کسری 
برق مواجه 

هستیم. این 
امر به آن معنا 

است که با 
وجود اینکه 

تولید رشد 
می کند اما 

سرعت رشد 
مصرف بیشتر 

بوده و این 
میزان تولید، 

پاسخگوی 
مصرف 

نیست. نتیجه 
این بازار این 

شد که در 
حوزه فناوری 

برق خیلی 
رشد کنیم

من به عنوان 
کارشناس نه 

به عنوان وزیر، 
تصور می کنم 

که این راه، 
مسیر خیلی 

درستی نیست 
زیرا تا زمانی 

که قیمت 
برق خیلی 

کمتر از قیمت 
جهانی باشد، 

آسیب فراوانی 
به صنایع 

و کسب 
و کارهای 

انرژی بر کشور 
ما وارد خواهد 

شد. به طور 
مثال چرا 

ماینرها در 
حال حاضر 

وارد کشور ما 
شده و روزانه 
حجم بالایی 
از برق صرف 

استخراج 
کریپتوها 

می شود

ن 
یرا

/ ا
ن

ریا
عط

ا م
ض

: ر
س

عک

برای مشاهده 
فیلم گفت وگو، 
لطفا بارکد روبرو 
را اسکن کنید


